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Assistents 

Josep-Sebastià Cid Català, president 

Mireia Grangé, vicepresidenta 

Josep Francesc Moragrega Font, secretari-tresorer 

Helena Blanch Pérez 

Jordi Duran Suàrez, vocal 

Jordi Gonzalez, vocal  

Judit Julià, delegada de la Secció d‟Impuls Social  (online) 

Antonio Montaña Vallés, vocal 

Pere Muñoz, delegat d‟Història 

Ireneu Visa, vocal 

 

Assisteixen els socis: 

Jaume Aresté 

Antoni Domènech 

Josep Maria Vidal Marcos 

 

 

Yolanda Català Sabaté, secretària tècnica 

 

Excusen la seva assistència 

Josep Albiac,vocal 

Joan Arévalo, vocal 

Ismael Bentieb, vocal 

Josep Cañabate Fortuño, vocal 

Andreu Carranza Font, delegat de la Secció de Literatura 

Joan Josep Duran Miró, vocal 

Maria Franquet, delegada de la Secció de Lingüística 

Joan Farnós, cap de la Comissió de Beques 

Montse Franch, vocal 

Jordi Gonzalez, vocal 

Marc Llurba, vocal 

Octavi Marches, vocal 

Gerard Mercadé Pié, cap de publicacions 

Jordi Montagut Mañé, vocal  

Sandra Ordoño, vocal 

Clàudia Pallisé, vocal  

Elena Parra, vocal 
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Jacob Pena, vocal Andreu Prunera, vocal 

Biel Pubill, delegat de la Secció d‟Etnologia  

Albert Pujol Marqués, delegat de la Secció de Cultura Digital  

Paco Sanahuja, vocal 

Xavier Vega Castellví, vocal 

Oriol Vernet Pardell, vocal  

 

Comença la reunió quan són les 11.46h 

 

 

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta de la sessió anterior 

És fa lectura de l‟acta de la reunió ordinària del 22 de març de 2022 i s‟aprova per 

unanimitat dels assistents. 

 

2. Aprovació, si escau, de la memòria d’activitats realitzades 2022 

S‟adjunta la memòria d‟activitats de 2022 com a annex a l‟acta. 

Josep-Sebastià Cid agraeix la feina realitzada als membres de la junta. Destaca que 

Mireia Grangé ha realitzat molt bona feina amb el seu equip. Octavi Marches i Judit 

Julià van donar suport a l‟acte d‟homenatge de Joan Montamat a Garcia. Josep 

Cañabate a més de les tasques habituals també va donar suport a l‟acte 

d‟homenatge de Roc Llop a Miravet. Antonio Montaña i Pere Muñoz van organitzar 

el 15è Curs Conèixer la Ribera d‟Ebre. 

 

Tot i això, hi ha unes mancances i per tant caldria una mica més d‟implicació en les 

diferents activitats que realitza el CERE, com per exemple, gravar els actes. 

 

S‟esmenta el reconeixement rebut per Pere Muñoz amb el Premi la Sirga d‟Or i pel 

Museu del Ferrocarril de Móra la Nova per ser finalista de la Sirga. També s‟esmenta 

la presentació del llibre que està a tocar de Clàudia Pallisé en motiu del Premi Vila 

d‟Ascó 2022. 

 

Cal remarcar que hi ha previst tirar endavant el projecte de formar un grup d‟art. El 

programa de digitalització del patrimoni cultural (relacionat amb el projecte 

Giravolt), en canvi, no s‟ha produït per part del CERE però sí que a la comarca han 

sortit altres iniciatives molt interessants en aquest aspecte.  

 

La junta del Centre d‟Estudis està formada per 37 persones, unes més implicades que 

altres. Caldria reforçar els equips de treball de 5 o 6 persones amb un coordinador 
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per secció. Hi ha seccions que han quedat buides, com la de natura, i no tenen cap 

responsable ni equip.  

 

El CERE es va fundar un 30 de juny de 1983, per tant enguany farà 40 anys. Hi ha 

programades activitats per a celebrar-ho: 

 Un roll up dels 40 anys 

 Renovació de la pàgina web 

 Procés de participació (serà un espai que se situarà en la web, un espai 

obert a tothom perquè pugui fer comentaris o fer les aportacions que no es 

podrien fer en la Miscel·lània que és de caire més acadèmic i científic). 

 L‟IRMU també commemora el 30 de juny els seu 20è aniversari i s‟ha previst 

fer una celebració conjunta al Mas de la Coixa el 30 de juny de 2023. 

Consistirà en una trobada amb un homenatge als impulsors del CERE, un 

piscolabis i una actuació musical d‟Èric Vinaixa. 

 El 7 d‟octubre es farà la Jornada Carmel Biarnés (un dels referents del CERE) i 

serà una trobada de reflexió oberta a les entitats de la comarca 

 

Hi ha una sèrie de projectes compartits: 

 S‟ha generat un document de conclusions generals de les jornades de 

Transició energètica i territori (projecte TEiT). Aquest document és doncs 

compartit  pel Centre d‟Estudis de la Ribera d‟Ebre. 

 El projecte de Resiliència de les Terres de l‟Ebre, que és un projecte vinculat a 

la Generalitat i a l‟ONU. 

 S‟està col·laborant amb les sessions de treball que coordina el Consell 

Comarcal.  

 També es col·labora amb un projecte de l‟Irmu que ha rebut fons europeus. 

El projecte que agrupa a uns nou pobles (de la Ribera d‟Ebre hi són la Palma 

d‟Ebre i la Torre de l‟Espanyol) s‟anomena “Cultura i Patrimoni: motors per al 

reequilibri territorial”. 

 I finalment el projecte que també ha rebut fons europeus i que el coordina 

l‟associació Livemedia: “Camins de l‟aigua”. Es tracta de gravacions a Flix, 

Ascó, Vinebre, Garcia, Ginestar, Miravet i Tivissa. 

 

S‟aprova per unanimitat dels assistents la memòria d‟activitats de 2022. 
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3. Aprovació, si escau, de l’estat de comptes de 2022 

Es llegeix l‟estat de comptes de 2022: el balanç de situació i el compte de pèrdues i 

guanys. Cal destacar que hi ha subvencions que poden pertànyer a anys anteriors i 

ser cobrades el 2022 i altres que haurien d'estar cobrades aquest mateix any i encara 

no ho estan. I el mateix passa amb algunes despeses que encara no s‟han pagat. 

També s‟observa que hi havia prevista una aportació de 24.500€ de la Generalitat 

que no ha estat així perquè, d‟una banda, no s‟ha convocat l‟ajut de Garantia 

Juvenil amb el qual es comptava; i de l‟altra, no s‟ha pogut optar als ajuts vinculats a 

l‟Institut Català de la Dona i al Departament d‟Igualtat i Feminismes per qüestions 

referents als Estatuts. I per aquest motiu ha baixat la partida, però són projectes que 

no s‟han realitzat en no haver-se donat l‟ajut. No obstant això, el resultat de l‟exercici 

de 2022 va ser positiu, un total de 6.261,13€ (en les entitats sense ànim de lucre no es 

parla mai de beneficis). 

 

Pel que fa a les despeses, hi ha algun apartat que s‟ha quedat a zero perquè no s‟ha 

realitzat l‟activitat. Al final d‟any hi ha més despeses que cobraments però això va 

lligat al tema comptable que hi ha activitats o accions que s‟han pagat de l‟any 

anterior o al revés.  

 

En total  hi ha un romanent d‟uns 53.000€ aproximadament que va molt bé per 

finançar projectes més grans ja que normalment per justificar una subvenció cal  que 

les activitats incloses ja estiguin pagades. Aleshores, és necessari tenir per endavant 

els diners de l‟acció. 

 

Josep Maria Vidal Marcos pregunta el motiu de per què la venda de llibres és tan 

baixa. Primer que tot s‟ha de dir que la temàtica dels llibres que edita el Centre és 

molt especial i que la finalitat primordial és la distribució entre els seus socis. Pel que 

fa a aquesta partida, cal dir que l‟adquisició de llibres per part dels socis no hi  està 

contemplada, només els llibres venuts a tercers. Josep Sebastià Cid explica que els 

llibres del CERE no són comercials, sinó que gràcies a les quotes dels socis, es 

possibilita la investigació sobre temes que altrament no es podria fer. Per tant ser soci 

del Centre d‟Estudis és permetre la investigació i apostar per la cultura.  

 

S‟aprova per unanimitat l‟estat de comptes de 2022. S'adjunten com annex a l'acta 

la liquidació per activitats i la documentació comptable. 
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4. Altes i baixes de socis de 2022 

En total hi ha 333 socis i el 2022 hi va haver 8 altes i 11 baixes. 

La majoria de socis són fruit de la voluntat de fer comarca dels anys 80 i ara tocaria 

reinventar-se per contrarestar aquesta tendència preocupant cap a la baixa. 

 

5. Proposta d’activitats per a l’any 2023 

La proposta d‟activitats pel 2023 és una continuïtat de les activitats del 2022, hi ha 

unes activitats que són les de sempre com ara el Premi Artur Bladé i Desumvila,  i 

després n‟hi ha d‟altres que sorgeixen puntualment. 

 

El pressupost de 2023 és una guia i es pot canviar depenent de les circumstàncies del 

moment.  

 

El president Josep-Sebastià Cid diu que el CERE està obert a totes les propostes. 

L'entitat s'organitza en seccions, grups de treball, encapçalada per un responsable, i 

es poden tractar les qüestions que es trobin més interessants. 

 

S‟aprova per unanimitat dels assistents la proposta d‟activitats per a l‟any 2023. La 

proposta queda reflectida junt al pressupost a l‟annex III. 

 

 

6. Aprovació, si s’escau, del pressupost general 2023 

Es llegeix la proposta del pressupost que s‟adjunta a l‟acta com a annex. Hi ha les 

mateixes partides que a l‟anterior, però hi ha algun canvi, com ara el pressupostat a 

la Generalitat que no és tan elevat com l‟any passat, però tampoc molt baix, amb la 

idea de recuperar l‟ajut de Garantia Juvenil i el projecte al Departament d‟Igualtat i 

Feminismes. La Diputació de Tarragona ha tret una línia d‟ajuts per a activitats a 

entitats. L‟any passat es va demanar i es va concedir però no es tenia prevista. S‟ha 

deixat aturat el projecte de patrimoni industrial però està obert per si algú està 

interessat a continuar fent fitxes d‟inventari. S‟ha incorporat el projecte de Livemedia 

“Els camins de l‟aigua”.  

S‟ha ampliat la partida de dietes i desplaçaments per compensar l‟assistència a 

reunions i activitats d„especial dedicació i també s‟ha afegit la partida de l'aniversari 

i la de perspectiva de gènere pels ajuts que es puguin demanar per aquesta línia.  

 

I com s‟ha dit anteriorment, el pressupost no és fix sinó que depenent de les 

circumstàncies, pot adaptar-se i canviar-se. 
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S‟aprova per unanimitat dels assistents. 

 

 

7. Incorporacions i renúncies de membres de la Junta Directiva, si s’escau. 

Enguany toca renovar els càrrecs directius com cada quatre anys i també toca 

renovar els membres de la junta com cada dos anys. El CERE ho fa en dos etapes: 

l‟Assemblea decideix qui forma part de la Junta Directiva i la Junta Directiva 

internament decideix qui ocupa cadascun dels càrrecs.  

 

Avui és el moment de dir qui es vol incorporar o sortir de la junta. També es pot 

comunicar a través de correu electrònic. Toni Domènech manifesta la voluntat 

d‟entrar a formar part de la junta directiva.  

 

Sandra Ordoño forma part de la junta i avui no hi és, però està disposada a assumir 

més responsabilitats. La secció de natura, per exemple, no té cap coordinador.  Seria 

adient reestructurar la junta de manera que es pugui treballar en equips. També seria 

bo de reforçar la secció de publicacions i per tant s‟obre la possibilitat a entrar-hi a 

qui hi estigui interessat. 

 

Josep Francesc Moragrega presenta la seva renúncia com a secretari i també 

manifesta la voluntat de deixar de formar part de la junta. El president agraeix la 

feina excel·lent realitzada per Josep Francesc Moragrega que defineix com treball 

ben fet, ordre i mesura.  

 

8. Torn obert de paraules 

Josep Maria Vidal diu que en motiu dels 40 anys del CERE, algun dels actes de 

celebració s‟hauria de fer a Flix perquè és on va començar l‟entitat. Josep Sebastià 

Cid explica que la primera opció era de fer l‟acte a Vinebre perquè va ser on es va 

signar l‟acta de constitució, però com que l‟IRMU precisament el mateix dia fa 20 

anys i vista la relació tan estreta que es manté amb aquest institut, es va decidir de 

celebrar-ho conjuntament. A Ascó, que potser és el lloc on es va iniciar pròpiament 

el CERE, es faran les jornades Carmel Biarnés. Potser es podria proposar fer a Flix la 

propera assemblea de la Coordinadora de Centres d‟Estudi, o la cloenda del 40è 

aniversari. Una altra possibilitat són les jornades Despuig que organitza l‟IRMU. La de 

2022 va ser a Llardecans i van tractar les revistes. Cada any es fa en un lloc diferent i 

també tracta un tema diferent. 
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9. Cloenda 

--- 

Sense cap altre particular, s‟aixeca la sessió essent les 12.50h 

 

        Amb el vist-i-plau, 

 

 

 

 

 

 

Josep Francesc Moragrega Font    Josep Sebastià Cid i Català  

Secretari       President 

 

 

Annexos: 

 Annex 1 Memòria d‟activitats 2022 

 Annex 2 Estat de comptes de 2022 (balanç de caixa, balanç de situació i 

compte de pèrdues i guanys) 

 Annex 3 Pressupost general 2022 
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